



We hope to see you again!

The 24-27 July 2024 is a perfect time to travel back to Mariehamn. That is when the Town is Host Port to the Tall Ships Races, an international event for ships, sailors and visitors from all over the world.



City Walk

The maritime town of Mariehamn is easy to discover on foot or by bicycle. It's only a ten-minute walk from the Western Harbour to the Eastern Harbour. Here are a few of the many sights and places to visit.

1. Pommern and Åland Maritime Museum

Pommern is the only four-masted merchant sailing ship in the world still preserved in its original state. You can admire her during a walk around the new dock, for free. At Åland Maritime Museum you can enjoy interactive exhibitions depicting Åland's proud maritime heritage.

2. ÅSS Marina and Badhusparken park

In the early 1900s there was a charming spa hotel in the park. The sauna, doctor's premises and the pavilion down by the ÅSS Marina still remain from that time.

3. Badhusberget's lookout point

A trail leads up to the hill where you can enjoy a magnificent view of the town and the Sea of Åland in the west.

4. Maritime walk

By walking along the signposted route to the Market Square you will learn more about the town's maritime heritage.

5. Esplanade

The Esplanade originates from the old town plan from 1859. The Esplanade is lined with lush linden trees.

6. St. Göran church

The church, built in 1927, was a donation by the ship-owners August and Johanna Troberg. This is one of many buildings in town designed by Lars Sonck, one of Finland's foremost architects of that time.

7. Captain Gustaf Erikson's villa

Erikson had the world's largest merchant sailing-ship fleet prior to 1940. The small villa garden is open for all to visit.

8. Mariehamns museet

Visit the museum with miniature sized buildings (scaled 1:100) showing the Mariehamn of the 1920s and 1930s. The museum is open daily during summer. Free entrance.

9. Market Square

During summer the small square hosts a varying amount of market stalls. If you are lucky you can find freshly baked pastries, berries and local craftworks here.

10. Självstyrelsegården

The Åland Autonomy Building houses the local Parliament and the county government offices.

11. Torggatan street

The most of Mariehamn's shops, restaurants and cafés are located along the Torggatan pedestrian street and the nearby streets in central Mariehamn.

12. The Wetlands of Nabben

A wetland with wooden walkways has been constructed on Nabben seashore. The flowering banks are like a buffet for butterflies. Bird-watchers get a nice excursion spot too.

13. Sjökvarteret (Maritime Quarter)

Local crafts, old-style smithy, silversmith's workshop, Ship & Boat Building Museum, Museum of Historical Marine Engines and restaurant and marina for traditional wooden boats.

14. Lilla Holmen beach

An islet with a sandy beach and park area. Here clucking hens and stately peacocks walk around freely. From here a trail to the south leads you through seaside meadows.

15. The Cultural History Museum of Åland and the Åland Islands Art Museum

Both museums are open daily and located in the same building, at the foot of the Town hall hill.

16. Mariehamn's Town Hall

The Town Hall was completed in 1939; designed by architect Lars Sonck. It is a living work place, not a museum.

17. Södragatan (one of the oldest streets in town)

At lush Södragatan you find fin-de-siècle wooden houses designed by Hilda Hongell from Åland. She was the first female architect in Finland.

18. Maritime Studies building

Navigation education was started in Mariehamn in 1868, this school building was finished in 1939. Today Master Mariner training is provided according to international standards.

19. Western Harbour

Between 1920 and 1940 the harbour was the home port for the world's largest sailing-ship fleet that traded all over the world. Today the harbour connects Mariehamn with Finland, Sweden and Estonia with daily ferry departures.

20. Strandpromenaden (nature trail)

Follow the trail south and enjoy the archipelago nature with beautiful seaviews. Wooden walkways, stairs and benches have been built to make the trail easier to walk.

Mariehamn and Åland in brief

Mariehamn is the only town within the Åland region. It offers a variety of high quality amenities and services for locals and visitors alike.

The cozy and small town center is just a short walk (900 m) away from the port and it offers shopping and dining as well as beaches, great sights and local attractions. Getting around in Mariehamn is easy and the friendly locals with good English skills are glad to help you in any way they can.

Take the opportunity to find that little something extra in one of the 70 shops, which together offer an interesting selection of local, Finnish and Scandinavian products. After shopping why not take a break at one of the 20 restaurants and cafes, where you can choose between Åland delicacies made from local produce or something with a more international flavour.

Facts about Mariehamn

Founded: 1861 when Finland was a part of Russia

Area: 11.6 km² (incl. water area 21.6 km²)

Population: approx. 11 750

Registered companies: approx. 1 000

Curiosity: Mariehamn is the first municipality in Finland to have obtained the international ISO14001-certification, for managing its environmental impacts and responsibilities.

Åland in brief

Form of government: Autonomous demilitarized territory in Finland since 1921

Language: Swedish

EU-member: Since 1995 (remains outside the EU tax union)

Symbols: Own flag since 1954, stamps since 1984 and own car registration plates

Top-domain: .ax

Islands: 6 700

Population: approx. 30 400

Municipalities: 16

Currency: Euro

Most common surname: Karlsson

Curiosity: The world's oldest champagne was found in a ship wreck in Åland's outer archipelago in 2010.



Welcome Willkommen

60°05'50" N

19°56'05" E





Wir hoffen Sie wieder zu sehen!

24. - 27. Juli 2024 ist der perfekte Zeitpunkt, um Mariefhamn wieder zu besuchen. Dann ist die Stadt Gastgeberhafen für die Tall Ships Races, eine Veranstaltung für Schiffe, Segler und Besucher aus aller Welt.



Auf Streifzug

Mariefhamn kann man wunderbar zu Fuß oder mit dem Fahrrad erkunden. Vom West- bis zum Osthafen ist es nur ein 10 minütiger Fußmarsch. Hier finden Sie einige Orte und Plätze die Sie während Ihres Besuches sehen sollten.

1. Pommern und Ålands Schifffahrtsmuseum

Die Pommern ist die einzige 4-Mast Bark der Welt, die in ihrem original Zustand erhalten wurde. An Bord können Sie åländische Schifffahrtsgeschichte aus nächster Nähe erleben. Neben ist das Schifffahrtsmuseum, mit Ausstellungen und Objekten von Ålands maritimen Erbe.

2. ÅSS Marina und der Badehauspark

Anfang des 20. Jahrhunderts gab es ein Spa Hotel in diesem Park. Die Sauna und der Pavillon bei dem Gebäude von ÅSS, sind aus dieser Zeit erhalten.

3. Aussichtspunkt am Wasserturm

Ein Weg führt vom Badehauspark hoch zum Wasserturm. Von dort aus hat man eine wundervolle Aussicht über Mariefhamn.

4. Der maritime Weg

Auf dem Weg zum Marktplatz sind 6 Infotafeln ausgestellt, dort erfährt man viel über das maritime Erbe von Mariefhamn.

5. Esplanaden

Die Lindenallee "Esplanaden" führt vom West- zum Osthafen von Mariefhamn und gehörte zum Altstadt Plan von 1859.

6. St. Görän Kirche

Die Kirche wurde 1927 gebaut und war eine Spende der åländischen Schifffahrtseigentümer August und Johanna Troberg an die Stadt Mariefhamn.

7. Gustaf Eriksons Villa

Der Kapitän Gustaf Erikson besaß um die 1940er die größte Segelschiff Flotte der Welt. Der zugehörige Garten der Villa hat für Besucher jeden Tag geöffnet.

8. Mariefhamns Museum

Besuchen Sie die Ausstellung der Modellbaustadt von Mariefhamn (1:1000) der 1920-1930er Jahre. Der Eintritt ist frei und im Sommer jeden Tag für Sie geöffnet.

9. Der Stadtplatz

Der Stadtplatz hat viele Marktstände im Sommer. Wenn Sie Glück haben, finden Sie frisch gebackenes Gebäck, Beeren und lokales Kunsthandwerk.

10. Självstyrelsegården

Hier liegen die Landschaftsregierung und das åländische Parlament, das Zentrum der Macht des autonomen Ålands.

11. Torggatan Straße

Mariefhamns Fußgängerzone liegt in der Torggatan, in der Straße und um diese herum liegen die meisten Läden der Stadt sowie Restaurants und Cafés.

12. Das Feuchtgebiet am Nabben

Am Strand von Nabben liegt ein Feuchtgebiet mit Holzpfaden. Die blühenden Ufer sind wie ein Buffet für Bestäuber. Auch Vogelbeobachter finden hier ein schönes Ausflugsziel.

13. Maritimes Viertel

Lokales Kunsthandwerk, ein Schmied und Silberschmied, ein Restaurant und ein Hafen für traditionelle Holzboote. Besuchen Sie das Bootsmacher- und Bootsmuseum und das Museum der historischen Marine Motoren.

14. Lilla Holmen Strand

Hier gibt es einen Sandstrand, ein Beachvolleyballfeld und ein Kleintiergehege, ebenso Pfau und Hühner.

15. Ålands Museum und Kunstmuseum

In der Ausstellung werden Sie durch Ålands Geschichte geführt, die 7500 Jahre zurückreicht, und historische und zeitgenössische Künstlerinnen und Künstler entdecken.

16. Rathaus

Das Rathaus von Mariefhamn wurde in 1939 fertiggestellt, ein Gebäude welches von Lars Sonck entworfen wurde. Das Rathaus ist ein lebendiger Arbeitsplatz, kein Museum.

17. Södragatan (eine der älteste Straßen Mariefhamns)

In der Straße stehen von Hilda Hongell entworfene Häuser aus dem 19. Jhd. Sie war die erste Architektin in Finnland.

18. Gebäude der Hochschule der Schifffahrt

Die Hochschule startete im Jahr 1868 in Mariefhamn, dessen Bau 1939 fertig gestellt wurde. Heute ist ein Studium der Nautik nach internationalem Standard und Qualifikationen an der „Högskolan“ möglich.

19. Westhafen

Zwischen 1920 und 1940 war der Westhafen das Zentrum der Frachtsegelschifffahrt. Heute liegt hier der Fährterminal für den Passagierverkehr zwischen Finnland, Schweden und Estland.

20. Strandpromenaden, Naturlehrpfad

Vom Fährterminal kann man einem Wanderweg nach Korrvik folgen, von dem aus man eine wunderbare Aussicht auf die Schären Ålands hat. Holztreppe und Holzpfaden machen es ganz einfach den Naturlehrpfad zu folgen.

Mariefhamn und Åland in Kurzform

Mariefhamn ist die einzige Stadt der Inselregion. Es ist eine kleine Stadt mit einem großen Herzen und vielen hochwertigen Angeboten.

Das gemütliche Stadtzentrum von Mariefhamn ist nur einen kurzen Fußweg (900m) vom Fährhafen entfernt. Mariefhamn ist eine touristenfreundliche Stadt, man kann shoppen, essen sowie schwimmen und Sehenswürdigkeiten entdecken.

Nutzen Sie die Gelegenheit und finden Sie das gewisse Etwas in einer der 70 Boutiquen und Geschäften. In einem der über 20 Restaurants und Cafés können Sie die typisch nordische Küche mit åländischen Produkten oder Gerichte im internationalem Stil serviert bekommen.

Fakten über Mariefhamn

Gründung: 1861 als Finnland zum Russischen Reich gehörte.
 Fläche: 11.6 km² (inkl. Wasserfläche 21.6 km²)
 Einwohnerzahl: ca. 11 750
 Registrierte Unternehmen: ca. 1 000

Wussten Sie dass, Mariefhamn die erste Region Finnlands mit einer ISO 14001 Zertifizierung ist, Unternehmen arbeiten hier in umweltfreundlichen Managementsystemen.

Fakten über Åland

Regierungsform: Autonome und demilitarisierte Region in Finnland seit 1921.
 Sprache: Schwedisch
 EU-Mitglied: Seit 1995 (ausgenommen der EU Steuerregelung).
 Typisch åländisch: Eigene Flagge, eigene Briefmarken und eigene Autokennzeichen.
 Domain und Länderkürzel: AX
 Inseln: 6 700
 Einwohnerzahl: ca. 30 400
 Kommunen: 16
 Währung: Euro
 Häufigste Familienname: Karlsson

Wussten Sie dass, der älteste Champagner der Welt wurde 2010 in einem Schiffswrack bei Åland gefunden.

- International cruise ships
Internationale Kreuzfahrtschiffe
- Ferry terminal
Fährterminal
- Public toilets
Öffentliche Toilette
- Beach
Badestrand
- Post office
Post
- ATM
Geldautomat
- Pharmacy
Apotheke
- Outdoor gym
Bewegungspark
- Childrens playground
Kinderspielplatz
- Dog Park
Hundepark
- Pedestrian street
Fußgängerzone
- Maritime walk
Der maritime Weg
- Nature trail
Naturlehrpfad

